

DOI: 10.18572/2500-0292-2021-1-31-35

Гарантии защиты права на жилище в отраслевом законодательстве

Пушкина Анна Викторовна,
старший научный сотрудник Института государства и права Российской академии наук
(сектор гражданского права, гражданского и арбитражного процесса),
кандидат юридических наук

ann-pushkina@yandex.ru

Анализируется значение термина «жилище» в доктрине, в отраслевом законодательстве, в международных документах о правах человека, в решениях межгосударственных организаций. Делается вывод о том, что неодинаковое значение понятия «жилище» в различных отраслях права является одной из важнейших гарантий защиты права на жилище. Если необходимо предоставить защиту неприкосновенности жилища, то уголовное и уголовно-процессуальное законодательство закрепляет максимально широкое значение данного термина. А если жилищное законодательство ставит целью улучшение условий проживания граждан, то в интересах населения, наоборот, сузить значение данного термина.

Ключевые слова: жилище, жилое помещение, неприкосновенность жилища, защита прав, отраслевые гарантии, социально-экономические права, личные права.

Guarantees for the protection of the right to housing in sectoral legislation

Pushkina Anna V.,
Senior Researcher of the Institute of State and Law of the Russian Academy
(Sciences of the Civil law sector, Law Sector, Civil and Arbitration Procedure)
PhD (Law)

The author analyzes the meaning of the term 'housing' in doctrine, in sectoral legislation, in international documents on human rights, in decisions of intergovernmental organizations. It is concluded that the unequal meaning of the concept of 'housing' in various branches of law is one of the most important guarantees for the protection of the right to housing. If it is necessary to provide protection for the inviolability of the home, then the criminal and criminal procedure legislation enshrines the broadest possible meaning of this term. And if the housing legislation aims to improve the living conditions of citizens, then in the interests of the population, on the contrary, to narrow the meaning of this term.

Keywords: dwelling, living quarters, home inviolability, protection of rights, sectoral guarantees, socio-economic rights, personal rights.